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In audiență
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alta ; tiecă-
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(Continuare în pag. a 2-a)

miți de prof. G. Nedelea. Cu un asemenea interlocutor emoțiile din primul moment sînt biruite, fiecare discută deschis, își argumentează cererea, insistă.Luni, 4 septembrie în audiență. Intîi la vă(ămînt a raionului la secția de învățai ...Dar numai vorba dulce

FESTIVITĂȚI

1^ ZIUA TRADIȚIONALEI

Școlile cunosc în aceste zile atmosfera spe
cifică ajunului tradiționalei, festivități care 
marchează evenimentul, de fiecare,’dată impor
tant, al deschiderii cursurilor. Chemate să ia 
din timp măsurile necesare pentru ca noul an 
școlar să debuteze în cele mai bune condiții, 
organele de învățămînt și conducerile școlilor 
șe preocupă acum de finisarea ultimelor de
talii ale unui întreg ansamblu de acțiuni pre
gătitoare. începutul noului"an școlar este prece
dat de pregătirea minuțioasă , a activității didac
tice în cadrul școlii, de analizele efectuate in 
legătură cu aceasta în consiliile pedagogice, de o 
largă și amplă acțiune de propagandă pedago
gică în rîndul părinților, ca și de măsuri de ordin 
organizatoric, cum este, de pildă, vizita medi
cală a elevilor.

Toate aceste acțiuni converg către prima zi 
de școală, moment emoționant pentru elevi, 
pentru părinți, pentru învățători și profesori. 
In dimineața zilei de 15 septembrie, adunările 
festive, care vor avea loc în toate școlile, vor 
reuni întregul efectiv .al elevilor, dimpreună cu., 
profesorii lor. Alături de elevii îmbrăcați săr
bătorește în uniformele lor. pionierești sau școla
re, de învățători, profesori,, educatoare, vor 
fi de față și invitații acestora : părinți, re
prezentanți ai întreprinderilor și instituții
lor din localitate, reprezentanți ai organe
lor locale de partid și de stat. Se va citi 
pretutindeni tradiționalul cuvint de deschidere 
adresat școlii, la fiecare început de an școlar, 
de ministrul învățământului. Apoi, directorii vor 
vorbi în fața adunării despre grija partidului 
și statului față de școală, despre rezultatele do- 
bindite in instruirea și educarea elevilor în anul 
școlar precedent, despre principalele îndatoriri 
ce revin elevilor, școlii și părinților in noul an 
pentru a asigura obținerea unor rezultate din 
ce în ce mai bune in activitatea instructiv-edu- 
cativă. Neîndoielnic, cîtevacuvinte vor fi adre
sate aici și celor mai mici dintre participanții 
la această mare adunare, citeva cuvinte simple, 
călduroase și pline de dragoste pentru elevii 
clasei I care, dată fiind însemnătatea acestor 
prime momente din viața lor de școlari, se vor 
bucura de o primire deosebită, plină de părin
tească atenție.

Vor lua cuvîntul la festivitatea de deschidere 
și comandanții unităților de pionieri (in școlile 
generale) sau secretarii comitetelor U.T.C. (in 
licee și în școlile profesionale și tehnice), re
prezentanți ai părinților, reprezentanți ai orga
nelor locale. In încheierea festivităților direc
torul va prezenta pe noii învățători și profesori 
ai școlii și va aduce la cunoștința elevilor, a 
personalului didactic și a părinților unele mă
suri privind organizarea activității didactice 
(constituirea și repartizarea claselor, distribuirea 
manualelor, programarea activității > claselor, la
boratoarelor, atelierelor etc.).

ANCHETA

Sîntem în zilele „de vîrf" ale ajunului de an școlar. Mai mult 
decit în oricare altă perioadă a anului, pragul secției de învă
țămînt" este trecut acum zilnic de zeci și zeci de solicitanți. 
Inspectorii și funcționarii de aici au de făcut față unui du-te- 
vino continuu. In fiecare moment se deschid ușile, sună tele
foanele, intră cineva, pleacă cineva, mașinile de scris bat me
reu „situații" de ultim

mult aduce •••

a.c. Mergem secția de în- Ploiești, apoi . jmînt a orașului Ploiești. Și într-o parte și în alta solicitanții sînt primiți de șefii secțiilor de învățămînt — prof. G. Nedelea și respectiv, prof. O. Andre- escu — și în afara programului de audiențe afișat. Peste tot lume multă. Ne așteptăm întîi rîndul, alături de ceilalți. Și, cum se obișnuiește în asemenea cazuri, discutăm despre una, despre mai ales despre „necazul" ruia.Timpul trece totuși greu, i teaptă foarte mult. De ce Cînd intrăm și noi înăuntru turi de cîțiva din cei care au cerut audiențele, aflăm motivul : timpul îndelungat petrecut de fiecare solicitant în cabinetul șefului secției — fie la raion, fie la oraș — se datorează faptului că fiecare problemă pusă în discuție este analizată cu multă atenție, că se manifestă grijă pentru rezolvarea cît mai judicioasă a fiecărei cereri în parte. Toți cei primiți în audiență au apreciat căldura cu care li s-a vorbit. Cîțiva din tinerii care așteptau să inke la șeful secției de învățămînt a raionului ne-au mărturisit că este pentru prima dată în viața lor cînd se duc într-o audiență. Probabil le va rămîne întipărită în memorie vorba dulce, solicitudinea cu care au fost pri-

Din păcate, cu . toată evidenta bunăvoință a șefului secției de în- vățămint, aproximativ 75 la sută din audiențele la care am asistat s-au încheiat cu un rezultat evaziv. „Să vedem’, „lăsați la noi cererea", „Mai reveniți pe la 13 septembrie...', „Nu vă pot da deocamdată un răspuns sigur" — cam a- cestea sini cuvintele cu care s-au terminat multe audiențe. De ce ?Obiectul marii majorități a audiențelor din aceste zile îl constituie suplinirile. Răspunsul la audientele care au acest scop nu este nici „da" nici „nu", pentru că pînă la ora actuală nu există încă o situație clară a acestora, nu este nimic definitiv; s-au lucrat pînă acum doar niște „propuneri".Dacă necazurile pricinuite de transferări au fost soluționate judicios și din vreme, marcînd un evident pas înainte în domeniul mișcării cadrelor, nu același lucru se poate spune despre supliniri, care au rămas în prezent principalul punct nevralgic în rea școlilor cu personalul necesar.Acum, cu numai cîteva

AL X-LEA CONGRLS

Peste cîteva zUe 
la sunetul primu
lui clopoțel, 
clasa aceasta în nenumărate 
tele ca ea, tșt

înșt ai- for
lua locul, cuminți 
și emoționați, șco
larii. Pînă atunci 
totul va fi gata 
pregătit. T eancul 
de cărți de pe ca
tedră va fi împăr
țit. Pe bănci, în 
fața fiecărui elev 
se vor afla manua
lele care, ca și în 
alți ani, le vor fi 
date in dar. Ce ve
dem în imagine 
sint numai cîteva 
din cele aproape 
21 de milioane de 
cărți școlare ce se 
vor distribui 

noul an școlar.

inte de începerea anului școlar, „situația" suplinirilor abia se lucrează la regiune. In tot cursul zilei de luni raioanele și orașul au continuat să trimită „suplimente" la tabelele inițiale. Și să nu uităm că „propunerile" mai aveau încă de făcut un drum lung. O dată centralizate la regiune, urma să fie trimise spre aprobare la minister și apoi — retur : din nou la regiune, de aici la raion, și, în sfîrșit, la școală.Am dori să nu intrăm în panică, să fim optimiști și să sperăm că se va lucra cu maximum de ope-

Sub auspiciile Comitetului Internațional Permanent al Lingviștilor (CIPL) s-au desfășurat în capitala țării noastre, între 28 august și 2 septembrie, lucrările celui de al X-lea Congres Internațional al Lingviștilor.Caracterul oarecum jubiliar, ca și savanții de prestigiu mondial care l-au onorat, au făcut din a- cest Congres un moment de seamă din viața științelor umaniste. Faptul că țara noastră a avut cinstea de a găzdui acest Congres e o dovadă a prețuirii de care se bucură lingvistica românească, așa cum au subliniat in cuvîntările lor, la festivitatea deschiderii Congresului, atit președintele Consiliului de Miniștri al Republicii Socialiste România, Ion Gheorghe Maurer, cît și reprezentantul Consiliului Internațional Permanent al Lingviștilor, Einar Haugen (președintele acestui Consiliu).Lucrările Congresului s-au desfășurat în ședințe plenare și pe secții.în ședințele plenare s-au dezbătut problemele : Sincronie și diacronie, Influențele reciproce dintre sistemele lingvistice, Lingvistica și științele adiacente, Metoda comparativă șî curentele lingvistice actuale, Lingvistica și metoda cantitativă, Problemele actuale ale lingvisticii aplicate.Lingviști de renume mondial (B. Malmberg — Suedia, E. Petro- vici — România, Roman Jakobson — S.U.A., G. Devoto — Italia, Olga Akhmanova — U.R.S.S.) au făcut din prezentarea problemelor de mai sus momente de seamă ale acestui Congres.în cele 13 secții ale Congresului s-au ținut comunicări în jurul temelor : Teorii ale limbajului, Sociolingvistică, Geografie lingvistică, Istoria lingvisticii, Semantică, Sintaxă, Poetică, Deprinderea limbajului de către copii. Psiholingvistică, Stilistică, Tipologia limbilor, Patologia limbajului, Diverse (fonologie, fonetică, lexicologie etc).Simpla considerare a titlurilor rapoartelor sau a tematicii comunicărilor din secții dovedește accentul care s-a pus pe problemele fundamentale, teoretice și practice, ale tuturor curentelor importante din_ lingvistica actuală. Generația tînără de cercetători în domeniul științei despre limbă a avut astfel fericitul prilej de a trăi, timp de o săptămînă, alături de sa- vanți de renume mondial pe care nu-i cunoscuse decit după nume sau din lucrări. Această întîlnire de probleme și generații a constituit unul din aspectele cele mai impresionante ale Congresului.M-a intețesat. în mod deosebit să observ pe colegii mei de specialitate, profesori de liceu, în timpul desfășurării lucrărilor Congresului. Am descoperit, cu adîncă emoție, atitudinea , pasionată și. dornică de nou care mi-a, amintit de epoca studenției noastre. Unul din colegii mei a asistat cu regularitate la ședințele secției de Geografie lingvistică, obiect al preocupărilor sale de vreme îndelungată. O profesoară de franceză a luat hotărîrea de a se orienta mai temeinic în problemele lingvisticii structurale, pentru că — spunea dînsa — „mi se pare normai și necesar ca un profesor să rămîpă aproape de preocupările cele mai noi ale specialității sale". Și cele-

lalte ramuri moderne ale lingvisticii actuale — lingvistica materna^ tică, gramatica transformațională, gramatica generativă — s-au bucurat de interesul profesorilor de liceu. Ședințele secțiilor de Stilistică, Semantică, Sintaxă, Poetică, i-au atras de asemenea, dat fiind legătura celor dezbătute în aceste secții cu unele din problemele predării la clasă.Hotărît, cel de al X-Iea Congres Internațional al Lingviștilor a constituit o manifestare culturală deosebit de impresionantă. Numărul mare al lingviștilor (peste 1500), din aproape 60 de țări de pe tot globul reprezintă o dovadă indiscutabilă a interesului tot mai sporit pentru știința limbii. Același lucru îl vădește și numărul mare al comunicărilor — aproape 700. E de reținut, ca un fapt care îndreptățește mîndria noastră națională, că a zecea parte din aceste comunicări au fost făcute de lingviști și cercetători români.Am remarcat interesul pe care-1 manifestă generația tînără și cea foarte tînără de lingviști de pre- tudindeni față de curentele cele mai noi ale lingvisticii actuale. Am reținut, de asemenea, și felul care generația mai vîrstnică tîmpină și sprijină orientarea acest sens a tinerei generații cercetători, căutînd totuși ș-o
în în- în de ... ferească de tendințele prea abstrac- tizante sau extremiste.Am avut tot timpul regretul că nu pot asista la toate secțiile care m-ar fi interesat, deoarece se țineau în același timp 25—30 de ședințe pe secții (la unele secții erau două și chiar trei ședințe în același timp).Desfășurarea exemplară a lucrărilor celui de al X-lea Congres Internațional al Lingviștilor a fost rezultatul unei uriașe și competente munci depuse de către membrii Comitetului de organizare a acestui Congres (președinte : I. Iordan, secretar general : Al. Rosetti, vicepreședinți : A. Graur, E. Petrovici, B. Cazacu, I. Coteanu), precum și de către cei din Comitetul executiv (secretar : Marius Sala) și din Comitetul de organizare locală.Sprijinul deosebit de generos a- cordat Congresului de către forurile noastre conducătoare a permis congresiștilor și însoțitorilor acestora să cunoască și cîteva din frumusețile patriei noastre și din realizările poporului. S-au făcut astfel excursii la Curtea de Argeș și Hidrocentrala „Gh.' Gheorghiu- Dej' și s-au vizitat Muzeul Artă al Republicii Socialiste mânia (Galeria Națională), zeul Satului, U.........................Palatifl Mogoșoaia.în cadrul Congresului s-a ținut (vineri, 1 septembrie 1967) și o adunare generală a Comitetului Internațional vișților. în Mohrmann, prezentat un _ _ _ _________port asupra activității C.I.P.L.Expoziția „Cărții de lingvistică" din cadru) Congresului, expoziție la care un mare număr de edituri de specialitate și-au adus contribuția, s-a bucurat de interesul congresiștilor, ea constituind concretizarea marilor realizări pe tărîmul lingvisticii.

de Ro- Mu- Palatul pionierilor,
Permanent al Ling- care prof. Christine secretar general, a foarte instructiv ra-

I

Prof. ȘTEFAN1A GOLOPENT1A

Dedicație celor mai mici elevi
Intre pregătirile pe care 

Școala generală nr. 122 din 
București le-a făcut pentru 
deschiderea noului an, una a- 
trage atenția în mod deosebit. 
Nu prin amploarea ei, nici prin 
caracterul său spectaculos, ci 
prin simplitatea ei ingenioasă.

Despre ce este, de fapt, vor
ba ? Despre o modestă expo
ziție amenajată pe culoarele 
școlii și dedicată celor mai noi 
elevi. Se află aici caiete de 
„dictando" și de „aritmetică" 
frumos învelite în hîrtie colo
rată, cu pagini îngrijite, fără

„urechi” pe la colțuri După 
migăleala cu care au fost aș
ternute rindurile se vede ime
diat că autorii ovalelor și 
cîrligelor de pe primele pa
gini ai cuvintelor și propozi
țiilor înșirate mai tirziu M 
aflau la prima lor intilnire cu 
tocul, cu cerneala și hîrtia. 
Sint, intr-adevăr, caietele din 
anul trecut ale elevilor care 
intră in clasa a Il-a. Acum ei 
știu să scrie fără ștersături 
cuvinte multe și lungi. In prag 
de an școlar învățătorii s-au 
gindit că „experiența" lor de

un an poate fi folositoare celor 
ce le vor lua locul in băncile 
clasei 1. Pentru ei au amena
jat această expoziție care le 
va vorbi, fără cuvinte, despre 
școală, despre munca lor de 
elevi, despre tot felul de lu
cruri pe care vor trebui să le 
învețe și să le deprindă.

Expoziția este un semn al
atenției și girijii cu care sint
așteptați in școală cei mai
mici elevi.

M. V.



DIN ACTIVITATEA ORGANIZAȚIILOR SINDICALE

La un nou început de drum
In preajma deschiderii noului an, organele și organizațiile 

sindicale, colaborînd îndeaproape cu secțiile de invățămint ale 
sfaturilor populare și cu conducerile școlilor, s-au îngrijit ca 
acestea Să dispună pretutindeni de condițiile materiale necesare 
bunei desfășurări a procesului de învățămînt. ca pretutindeni 
să se creeze un climat optim pentru desfășurarea cursurilor.

Consiliul sindicatelor din regiunea Oltenia, într-o recentă consfătuire de lucru cu președinții consiliilor raionale, cu reprezentanți ai sfaturilor populare și cu activiști sindicali, a stabilit o serie de măsuri concrete menite să sprijine rezolvarea imediată a unor probleme pe care le pune munca școlilor la noul ei început de drum. Măsurile acestea. luate pe baza planului comun al Consiliului sindical regional și al Sfatului popular regional, au fost axate mai ales pe două direcții : Întărirea bazei materiale a școlilor și grija față de cadrele tinere.Iată citeva din ele. Comitetele sindicatelor din regiune au fost îndrumate să stimuleze școlile in procurarea materialelor didactice din surse locale, in asigurarea mobilierului, a rechizitelor etc., astfel incit procesul de invățămint să pornească din plin de la început. Totodată au fost luate măsuri pentru plata indemnizațiilor de instalare cuvenite cadrelor didactice nou numite în invățămint, pentru aprovizionarea lor cu alimente, cu combustibil.
In acest început de an. tn urma îndrumărilor primite, comitetele sindicatelor și grupele sindicale din școli s-au orientat în chip diferențiat în rezolvarea problemelor concrete pe care le-au întîmpinat în activitatea lor, punînd accentul pe acele laturi pe care le-au socotit mai importante. De pildă, după cum ne-a relatat tov. A. Trufin, președinta Comitetului sindicatului invățămint din raionul V. I. Lenin din Capitală, grupa sindicală de la Școala nr. 143 s-a preocupat îndeosebi de îmbunătățirea condițiilor materiale in care se desfășoară procesul instructiv-educativ, deoarece aici erau nevoile cele mai stringente. La Școala generală nr. 20 s-a pus în schimb accentul pe școlarizare, la școlile generale nr. 146 și nr. 135 grupele sindicale i-au antrenat pe toți profesorii să recondiționeze materialul didactic etc.In cursul acestor zile, Comitetul sindicatului din raionul V.I. Lenin va organiza o scurtă consfătuire de lucru pentru a se trece operativ la ultimele măsuri în vederea deschideriicursurilor.
Problema principală care a preocupat In această perioadă Comitetul sindicatului de la Liceul J. L Caragiale' din Ploiești a fost mobilizarea resurselor școlii pentru terminarea la timp a reparațiilor curente, a zugrăvelii etc. Cum aceste lucrări nu s-au putut efectua in lunile anterioare datorită faptului eă liceul a găzduit, pe lingă cursurile de pregătire a elevilor e« dau examen la secția fără frecvență, si examenul de de’ niti- vat organizat de I.P.C.D.-Brașov pentru profesorii de •*’M română, a fost nevoie ca ele să fie realizate acum, intr-uu timp scurt. In aceste împrejurări, contribuția Comitetului «ridicatului s-a dovedit a fi deosebit de prețioasă.
Acțiunile pe care le-au întreprins organele *• rgșvxr.'.t 

sindiMe constituie un sprijin real adus vrcer-.-i ’Vr-ș-x.- 
educativ, care va reîncepe peste efteoa ne as c itiz -.e-i-- 
rare de forțe și de energii si cu pe-speetTva de a eeaixsu îs 
nivel mai înalt cerințele puse de partid r* țara ,«y n

(Urmare din pag. 1)

tngrijindu-se ca activitatea ele
vilor și profesorilor sâ se desfă
șoare in chip corespunzător de la 
bun început, învățătorii și profe- 
sorii-diriginți vor proceda, imediat 
după încheierea festivităților, la 
organizarea claselor, vor distribui 
manualele școlare. Vor fi împăr
tășite, firește, amintirile si impre
siile culese in vacanță dar, in a- 
celași timp, privirile vor fi în
dreptate și spre viitor — spre 
noile cunoștințe ce urmează a fi 
studiate, spre căile și procedeele 
cele mai bune care asigură temei
nica lor asimilare; elevilor li se

150 DE ANI DE LA NAȘTEREA LUI MIHAIL KOGALNICEASU

Ctitor al invățămîntului modern din România

în ziua tradiționalei festivități

va vorbi despre regulile de ar-- 
portare in școală ji m afara scrin. 
Ca o ultimi pregătire inatn'e de în
ceperea lecțiilor proprru-zue. le ra 
fi comunicat elevilor orarul

Se vor desfășura apoi primele 
ore de cursuri.

Intre activitățile specifice pri
melor zile ale anului școlar, se cu
vine să mai amintim convorbirile 
directorilor de școli cu colectivele 
de elevi din clasele nou formate 
(clasele a V-a, a IX-a sau anii Ii 
precum si cu acele clase care m anul școlar precedent au ridicat 
probleme deosebite.

Bunul mers al muncit școlare din 
însuși momentul începerii ei cere 

Printre noile construcții de la 
Porțile de Fier, una este des
tinată fiilor harnicilor con
structori ăi hidrocentralei de 
pe Dunăre. Impozantă, strălu
citoare, școala așteaptă, bine 
pusă la punct, începerea cursu

rilor.

In audiență

la secția de învățămînt
(Urmare drn pag. 1)rativttaie pesta tot Numai ci ’antale ce care le constatăm sint tn- căpă’inate și nu ne lasă asemenea speranțe. Avem toate motivele să credem că ..situațiile’ suplinirilor care se alcătuiau luni nu erau de fixitive De pildă, piuă la data efectuării raidului nostru nu se cunoșteau nici la raion și mc. ia o- ras numele directorilor nou numiți. în mod normal, aceste numiri trebuiau de mult rezoivaie in așa fel incit ia 1 septembrie sâ se 5 tăcu’ si instalarea noilor d.rectori. Lucrarea aceasta iniirxxind. preb'.exa «uphnini catedrelor ocupate de d-rectoni respectiv, a rămas o ea la suspensie
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gență, și dacă este nevoie, măsuri severe pentru a asigura prezentarea la posturi la data de l septembrie ; ca și în cazul transferărilor, rezolvarea din timp a tuturor mișcărilor de cadre ; mai multă operativitate (ca un miiloc de sDorire a operativității prof. O. Andreescu propunea ca cererile de suplinire să se rezolve la nivelul regiunii).
Tot pe drum, 

pe drum, pe drum...

Din problemele ce s-au desprins din audientele la care am participat am vrea să mai dezbatem una. Ne-a test sugerată de elt*va cazuri concrete.La 12 august a. c. s-a prezentat in audientă la setul secției de tn- ▼ătămîn’ e orașului Ploiești un Haăr care pnntr-o cerere foarte concisă scbcita Înscrierea in clasa a DC-a a cursului seral de la Liceul ar 2 Pe coltul cererii a fost pusă atunci o rezoluție in care se souxec că soLcitantul poate fi Invers dacă se încadrează în prevederile legale lată-l insă, pe data d* 4 septembrie, din nou tn audientă. La liceul respectiv, timp de trei săptămini, a fost aminat, apoi trimis din nou la secție, de data asta cu o cerere mai completă. in care se specifica și situația școlară : repetent de două ori in aceeași clasă. Or, in cazul acesta, regulamentul școlar arată clar că nu este posibilă continuarea studiilor decit la secția fără frecvență. Pentru elucidarea completă a cazului s-a pierdut la secția de invățămint incă o mulțime de timp cu telefoane la secretariatul școlii, cu consultarea unor ins

pectori și a regulamentului scalar, cu parlamentări și explicații. De ce oare toate acestea, cînd lucrurile puteau fi foarte simplu lămurite de la început de către școală conform regulamentului ?Ne-am întîlnit de multe ori cu sistemul folosit de unele conduceri de școli de a „pasa" forurilor superioare probleme care, de fapt, cad în competența lor, sau de a se eschiva de răspundere. In audientă la șeful secției de în- vătămînf a orașului Ploiești s-a prezentat, de p’ldă, mama unui elev din clasa a IV-a, după spuzele ei un copil supradotat, premiant al Școlii generale nr. 11. Dorea să-și mute copilul la altă școală. Avizul pus pe cererea ei de directorul școlii de unde urma să plece elevul (aviz cerut de legislația școlară) era formulat foarte confuz. Pentru a nu supăra nici pe mamă (profesoară la una din școlile din raion), nici pe directoarea adjunctă (colegă cu mama e- levului), nici pe profesori (care, firește, nu doreau plecarea unui fruntaș la învățătură) ăirec'orul a redactat o frază din care nu se putea deduce clar dacă este sau nu de acord cu plecarea elevului. A fost necesară o nouă cerere, o nouă rezoluție cu o formulare precisă. Dar asta înseamnă altă alergătură, alt timp pierdut și pentru solicitant și pentru șeful secției de Invățămint.Nu-i vorbă, metoda „du-te mai sus, problema nu depinde de noi’ este folosită și de unele secții de învățămînt Mărturie sînt zecile de exemple pe care ni le furnizează cei care, la ora cînd citiți aceste rînduri, umplu culoarele Ministerului Invățămîntului. în multe cazuri problemele pentru care aceștia bat drumul pînă în strada Nuferilor pot fi rezolvate adesea în raionul sau regiunea în care își au domiciliul. Numai că, pentru acest lucru, trebuie mai multă atenție din partea tuturor organelor de învățămînt, o analiză temeinică a fiecărei cereri, a fiecărei sesizări în parte și, mai ales, mai mult simț de răspundere.Omul care ni se adresează trebuie să fie primit cu solicitudine. El trebuie să plece de la noi complet edificat. Și, mai mult ca ori- cînd, problemele care se ridică a- cum, în preajma deschiderii noului an școlar, trebuie rezolvate prompt, cu maximum de operativitate. Este și tn interesul, solicitanților și în interesul învățămîntului.

Prin telefon de la 
secțiile raionale 
de invățămint

Ce se va discuta 

la consfătuirile 

corpului 

profesoral ?

Peste citeva zile au loc consfătuirile corpului profesoral. în toiul pregătirilor ne-am adresat unor secții raionale de invățămint pentru a afla ce probleme vor fi puse in discuția cadrelor didactice.
Prof. TEODOR SPER- 

DEA, șeful secției de învăță- 
mint a raionului Orșova :Una din problemele prin- _cipale care ne-a preocupat ~în anul școlar trecut si care va forma obiectul dezbaterilor în cadrul consfătuirilor corpului profesoral este modernizarea procesului de in- vătămînt. în citeva școli din raionul nostru, cadrele didactice, consultind o bogată literatură de specialitate, au organizat experimente interesante privind întărirea caracterului formativ al procesului de îvățămint. De menționat că. urmărindu-se modernizarea metodelor de predare, în anul trecut s-au asigurat tuturor școlilor din raion mijloacele audio-vizu- ale necesare. Și pentru acest an școlile au primit numeroase materiale didactice noi, moderne. Deci, strădaniei colective de modernizare a procesului de invățămint i-a fost asigurată și o bază materială corespunzătoare.Dezbaterile noastre vor putea fi duse astfel nu numai pe plan teoretic ci și practic, fiind concretizate în rezultate deja obținute.

Prof. GHEKOGHE DA^f 
CALU. șeful secției de î&- 
vățămint a raionului Baba- 
dag :O serie de constatări făcute la lecții în timpul anului trecut ne-au arătat că la consfătuiri trebuie să stăruim îndeosebi asupra necesității de a se utiliza rational. I cu maximă eficiență, cele 50 de minute afectate lecției.Este o problemă care ne va -< da prilejul unor dezbateri rodnice privind metodele de Ș predare, conținutul invăță- mîntului. disciplina muncii etc. Ne propunem, de pildă, să combatem tendința unor profesori spre formalism, spre momente de aparentă activitate in cadrul controlului cunoștințelor, al fixării acestora etc. De asemenea, vom lua In discuție și alte cauze care împiedică folosirea cu randament deplin a timpului lecției, relevind^fir printre acestea și întirzieri-^B ie in intrarea la ore. absentele nemotivate și altele.

Prof. MARIA IACOBEA- 
NU, șefa secției de invăță- 
mînt a orașului Bacău :Redactind obișnuitul bilanț al activității din anul școlar 1966—67 ne-am străduit să înfățișăm succint dar exact rezultatele muncii noastre, să nu repetăm lucruri arhicunoscute, ci să ne îndreptăm în mod deosebit atenția asupra problemelor noi. Printre acestea de pildă, se numără unele aspecte ale munaii educative. în noul an școlar vom. stărui în mod deosebit a- supra dezvoltării educației fizice și a sportului școlar. Dorim ca discuțiile purtate în consfătuiri să sublinieze însemnătatea acestei laturi a educației fizice si să contribuie Ia găsirea celor mai bune căi pentru iealizarea ei.în mod deosebit ne propunem să ne ocupăm la consfătuiri și de problemele muncii liceelor de specialitate înființate în orașul nostru. să analizăm rezultatele și perspectivele pe care lc au acestea.

A doua jumătate a secolului al XIX-lea din istoria României a fost dominată de figura marelui Kogălniceanu, pe care N. Iorga îl socotea „cel mai mare conducător cultural și politic pe care l-au avut românii în epoca modernă", iar A. D. Xenopol „una din acele naturi alese, ce greu încap cite două alăturea într-un veac".Ca cel mai de seamă colaborator al domnitorului Cuza, Kogălniceanu a participat la organizarea statului român pe baze noi, înfăptuind numeroase reforme, printre care și reforma școlii, menită să 

pună temeliile învățămîntului modern al României.încă din 1837, la vîrsta de 20 de ani, aflîndu-se pe băncile universității din Berlin, s-a pronunțat pentru înlocuirea literelor slavone cu literele latine, care, sublinia el. „fiind ale vechilor noștri strămoși, curînd sau tîrziu vor fi și ale noastre".Plin de rîvnă pentru luminarea maselor, pentru formarea unei cît mai largi pături de intelectuali înaintați, Kogălniceanu, care deținea deja funcțiile de maior și aghiotant domnesc, devine, din noiembrie 1843, și profesor la Academia Mihăileană, unde ține cursul de istorie națională, dînd dovadă de calități excepționale de pedagog. Cursul său a avut o importanță deosebită pentru dezvoltarea științei istorice românești și a culturii noastre în general. Cum ideile pe care profesorul Kogălniceanu le împărtășea studenților erau de o mare îndrăzneală politică, în aprilie 1844 a fost îndepărtat de la catedră. Interesul său pentru problemele învățămîntului a rămas însă mereu aceleași. In 1848 propune instrucție egală și gratuită. Intre 1844 și 1853, așa cum reiese dintr-un memoriu înaintat domnitorului Grigore Ghica, a participat activ „la organizarea învățăturii publice".

Marele cărturar și om politic care a fost M. Kogălniceanu a avut posibilitatea să influențeze direct dezvoltarea invățămîntului românesc atunci cînd. o dată cu înfăptuirea Unirii, a devenit cel mai de seamă colaborator al lui Cuza. In 1860. deținind și funcția de ministru al Instrucțiunii Publice al Moldovei, el declara : ..Doresc ca în țară, cît mai curind. să nu fie o comună fără școală și nici un român fără a ști a scrie șî a citi. Cînd vom ajunge acest fericit moment vom putea fi in liniște și siguri de viitorul patriei noastț-e". In același an. cu un alt prilej, afirma : „Cît va fi tn putința mea, din parte-mi, mă voi sili mai întii de toate a da edificiului nostru instructiv o bază solidă și largă prin înmulțirea școalelor sătești". Adine cunoscător al realității sociale. Kogălniceanu lega dezvoltarea invățămîntului elementar de desființarea relațiilor feudale. „Pină cînd nu se va desființa boierescul — declara el în 1860 — in zadar vom înființa școli ; căci țăranul mai degrabă își ia băiatul, de-ndată ce poate umbla, ca să-i ajute la muncă, decît să-1 dea la școală".Ca prim ministru al României, în 1864, Kogălniceanu socotește că, după îndeplinirea reformei agrare, sosise și ceasul reformei învă- țămintului. Legea Instrucțiunii 

Publice elaborată in acel an sub conducerea lui introducea invăță- mintul public gratuit și obligatoriu. Invățămintul primar era fixat la 4 ani. cei secundar la 7 ani și cel universitar la 3 ani. De asemenea. legea acorda un loc deosebit invățămîntului practic, preconizând înființarea de școli de comerț, de agricultură etc. pentru ca. așa cum cerea Kogălniceanu, „țara aceasta să înceapă a avea în toate specialiști serioși". Legea din 1864 a ajutat la unificarea instrucțiunii publice în noul stat, a contribuit în cea mai mare măsură la făurirea învățămîntului modern în țara noastră.Un mare rol a avut Kogălniceanu in înființarea universităților din Iași (în 1860) și București (în 1864). După ce a cumpărat casele Rosnovanu pentru localul Universității din Iași și a pregătit sălile necesare pentru cursuri, el menționează, într-o scrisoare a- dresată domnitorului Cuza : „Era rezervat domniei înălțimii Voastre de a înzestra țara cu asemenea școală înaltă, care să concentreze inteligența națională și să dea românilor mijlocul de a găsi în însăși patria lor cele mai multe din cunoștințele care pînă acum nu le puteau găsi decît în străinătate cu mari sacrificii".Atent la nevoile școlii, Kogălniceanu s-a preocupat indeaproa- 

pe și de pregătirea corpului didactic. pe care îl prețuia in mod deosebit „Puteți asigura adevă- rații profesori că instrucțiunea publică, că corpul profesoral, și în viitor, ca și în trecut, vor găsi pururea în mine un călduros a- părător al adevăratelor lor Interese" — ii spunea in 1869, profesorului V. Șerban din Iași. El recomanda cadrelor didactice să înființeze societăți literare și științifice, să colaboreze la ziare și reviste. să se preocupe de creații personale, să țină conferințe, îndemna pe învățători să culeagă folclor și materiale legate de trecutul poporului nostru, astfel ca activitatea tuturor slujitorilor învățămîntului să nu se limiteze la școală, ci să contribuie la luminarea marelui public.Pină la sfirșitul vieții sale, survenită in 1891. Kogălniceanu a susținut cu căldură și competență, prin discursuri, prin diferite intervenții, prin presă etc. interesele invățămîntului românesc. Dascălii din România au văzut și văd în figura lui pe una din marile personalități pe care le-a dat poporul român, pe unul din creatorii României moderne, a cărui memorie o cinstesc ca atare.Prof. NICOLAE C1ACH1R doctor in științe istorice

Sesiune științifică festivăCu prilejul împlinirii a 150 ie am de la nașterea lui Mihail Kogălniceanu, Societatea de științe istorice și filologice din Republica Socialistă România a organizat, la București, o sesiune științifică festivă.După cuvîntul de deschidere, rostit de acad. P. Constanti-nescu-Iași, președintele Societății, s-au prezentat expunerile : „150 de ani de la nașterea ui Mihail Kogălniceanu" (prof. univ. Dan Simonescu), „Mihail Kogălniceanu și chestiunea Dunării" (prof. univ. Vasile Maciu, membru corespondent al Academiei), „Patriotul Kogălniceanu și Europa" (conf.Husar, Iași), inedit" (conf. tin Z. N.„Mihail Kogălniceanu și eve
univ. AI. „Kogălniceanu univ. Augus- Pop, Pitești),nimentele din martie 1848 de la Iași" (prof. D. Vjtcu. Iași), „Legăturile lui Mihail Kogălniceanu cu orașul Galați"

(prof. Paul Păltănea, Galați). „Mihail Kogălniceanu și rolul său în formarea și organizarea statului național român" (cercetător științific principal Dan Berindei), „Mihail Kogălniceanu — călător peste hotare" (conf. univ. Emil Boldan), „Din activitatea jurnalistică a lui M. Kogălniceanu" (conf. univ. Paul Cornea), „Mihail Kogălniceanu — scrieri necunoscute din vremea mișcării revoluționare de la 1848" (prof. Al. Zub, Iași), „Mihail Kogălniceanu și rolul său în înfăptuirea reformelor social-econo- mice și politice în patria noastră" (prof. Emil Codrescu, Sibiu). „Mihail Kogăînrctsnu organizarea administrativă a Moldovei în prima sa guvernare din timpul domniei lui Al. 1. Cuza* (conf. univ. N Corivan, Iași). „Mihail KogăJ niceanu în documentele mănăstirilor Neamț și Secu" (lector univ. Traian Cantemir, Bacău).
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Eficiență în munca metodică

la ridicarea structiv*

r

r

începe un nou an școlar. Desă- vîrșind pregătirile pentru deschiderea lui, secțiile de învățămînt, școlile, cadrele didactice întocmesc și planuri ale muncii metodioe, căutând căile menite să sporească aportul acestei munci eficienței procesului instructiv-edu- cativ.într-adevăr, prin caracterul ei permanent și de masă activitatea metodică poate aduce o contribuție substanțială la rezolvarea unor probleme stringente ale predării, la efectuarea unui schimb de experiență eficient. Ținind seamă de acest lucru, numeroase comisii metodice și cercuri pedagogice selectează cu grijă problemele ce urmează a fi puse în discuție, asigură o anumită ordine în eșalo- ! narea acestor probleme, urmăresc în timp diferitele lor aspecte și verifică în practică soluțiile propuse.Nu este însă mai puțin adevărat că multe comisii metodice, cercuri pedagogice etc, desfășoară o activitate cu un pronunțat caracter formal, care nu contribuie cu nimic la realizarea progresului în munca instructiv-educativă. în planurile de muncă ale acestora problemele sînt reluate mereu de la un an la altul, se repetă invariabil lucruri de mult știute și discutate, ajungîndu-se la o sferă de preocupări săracă, lipsită de interes. Totodată, în multe locuri temele dezbătute în cadrul diferitelor forme ale muncii metodice nu au nici o legătură între ele. nu privesc ' aspectele majore ale procesului. ' instructiv-educativ și nu se soldează cu măsuri practice.Deficiențele acestea se datorea- 
Uk ză, între altele, și lipsei de conti- W imitate în activitatea celor care le conduc, ceea ce determină și lipsa de continuitate în abordarea diferitelor probleme și, deci, absența perspectivei în dezbaterea și rezolvarea lor. încercarea de a evita asemenea situații prin recomandarea unor teme care să fie discutate anual în comisiile metodice sau în alte forme de muncă metodică, așa cum a încercat I.P.C.D.-Cluj, a dat unele rezultate pozitive, dar in același timp a îngustat într-o anumită măsură activitatea comisiilor și a cercurilor și a limitat inițiativa acestora.Calea principală pentru sporirea eficienței muncii metodice o poate constitui, după părerea mea. numai asigurarea continuității și perspectivei în activitatea comisiilor metodice și a cercurilor pedagogice, eliminarea repetărilor inutile și a formalismului. O condiție esențială în această direcție o prezintă stabilitatea, pe o perioadă cât mai îndelungată, a formelor de activitate metodică.De o însemnătate .hotărîtoare . este, în același iimp, axarea activității metodice pe problemele cele mai actuale ale procesului de învățămînt. Pot fi abordate, de pildă, teme referitoare la organizarea științifică a predării, la sporirea eficienței lecțiilor și la rolul deținut în această privință de folosirea mijloacelor audio-vizuale, la întărirea caracterului independent al muncii desfășurate de elevi pentru însușirea cunoștințelor, la valorifi
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O lacună in educația

In educarea estetică a pionierilor si școlarilor muzica instrumentală ocupă un loc de seamă ;. prin simțămintele adînci pe care le exprimă, prin varietatea și prospețimea ei, prin acel inefabil ce generează înalte stări a- fective, ea îmbogățește și înfrumusețează viața copiilor.Am observat însă — și faptul este izbitor — că în raport cu ansamblurile corale, numărul formațiilor instrumentale școlare este extrem de mic. O anchetă în rînaurile a 588 de elevi din clasele I-IV din orașul Gheorghe Gheorghiu-Dej, bunăoară, a arătat că doar 66 din ei, adică 11,2 la sută, cunoșteau un instrument muzical.între cei 66 de copii care studiază un instrument muzical, repartiția este următoarea : pian — un copil, vioară — 27 de copii, acordeon — 25 de copii, chitară — 3 copii, alte instrumente 10 copii, Rezultă în mod evident, că instrumentele predilecte ale copiilor sînt vioara și acordeonul, restul instrumentelor, și în special pianul, fiind slab reprezentate. Dacă pentru pian s-ar putea găsi oarecari justificări mai mult sau mai puțin plauzibile (prețul lui, necesitatea spațiului etc.), pentru celelalte instrumente motivațiile sînt, incontestabil, șubrede.Din totalul familiilor celor 588 de elevi, doar în 16 se cîntâ la un instrument (în două cazuri mama, în 11 cazuri tatăl, în trei cazuri frații și surorile). Iată deci încă o cauză care frînează educația copiilor pe această linie.Trebuie să recunoaștem însă că 

carea conținutului educativ al lec- fiilor etc. Firește, acestea sînt teme largi, care nu pot fi dezbătute în cadrul unei singure ședințe sau printr-un referat de cîteva pagini, ci prezintă numeroase aspecte ce necesită un studiu aprofundat. Consider că, pentru a se asigura dezbaterea multilaterală și aprofundarea unor asemenea teme de importanță majoră, ca și pentru evitarea repetărilor, ar fi necesare planuri de perspectivă eșalonate pe mai mulți ani, care să permită cercetarea atentă în timp a unor aspecte diferite și verificarea anumitor concluzii prin experimente proprii. Din aceste planuri s-ar putea desprinde apoi temele care ar urma să fie abordate în fiecare an. în acest fel munca metodică s-ar îmbina cu cercetarea științifică și s-ar putea ajunge la concluzii practice pentru fiecare învățător sau profesor.Realizarea perspectivei, a caracterului creator al activităților metodice depinde în cea mai mare măsură de interesul pe care-1 manifestă fiecare colectiv școlar, de crearea unui climat favorabil căutării și cercetării științifice, ca și de îndrumarea efectivă din partea conducerilor de școli și a secțiilor de învățămînt C. MINCA
Se socotește în mod unanim că munca metodică în școală este o formă a sistemului de perfecționare a cadrelor didactice. Această afirmație corespunde unui adevăr, dar, fiind prea generală, a determinat adesea o orientare greșită a muncii respective.în multe cazuri s-a constatat de pildă că. explicit sau implicit, munca metodică din școală are in special rolul de a informa învățătorii și profesorii asupra problemelor pedagogice „mari* Practic. însă informația teoretică este eficientă numai cînd are loc în perspectiva rezolvării unei probleme precise din munca profesională, în alte cazuri, tendința de a folosi activitatea metodică exclusiv pentru realizarea schimbului de^expe- riență a determinat un nesfîrșit șir de interasistențe și lecții deschise. Am auzit nu o dată directori de- clarind că în școlile lor s-au organizat atitea sau atitea sute de interasistențe, fără însă să poată spune ceva cît de cit concret despre rezultatele acestora.Concepută în acest fel munca metodică a apărut ca o sarcină nouă pe lîngă altele, în cadrul ei diferențiindu-se in continuare zeci și zeci de alte sarcini. Firesc, a- ceasta a dus la o serie întreagă de forme paralele de organizare a a- cestei munci : comisii metodice, consilii pedagogice, cabinete metodice școlare, cercuri pedagogice, cabinete metodice orășenești sau raionale, fiecare avînd planul său de muncă, plan care tinde să fie cît mai dezvoltat. Pentru cele trei ședințe ale consiliului pedagogic dintr-un an școlar, de exemplu, manualele de pedagogie si alte lucrări de specialitate prevăd atît de multe probleme, încit ar fi necesar

muzicală a

sînt și alte cauze care împiedică mai larga răspîn^ire a studierii instrumentelor. De exemplu, la Casa pionierilor, unde copiii ar trebui să găsească răspuns preocupărilor lor muzicale, nu există decît un cerc de vioară, iar în oraș mai funcționează un cerc de acordeon la Casa de cultură. După cum se vede, e prea puțin pentru a putea da unui număr mai mare de copii posibilitatea de a cunoaște instrumentele muzicale.în scopul formării unei tradiții, pentru educarea muzicală a pionierilor și școlarilor se impune cu necesitate, după părerea noastră, înființarea la casele pionierilor și a unor cercuri de pian, acordeon, chitară, mandolină. Credem că în felul acesta s-ar veni și în în- tîmpinarea doleanței copiilor (menționăm că 171 de copii din cei anchetați și-au exprimat dorința de a studia un instrument.O altă cauză care a dus la situația nesatîsfăcătoare semnalată de noi este repartiția inechitabilă a unor instituții muzicale de specialitate. Este firesc ca în orașele mari să existe teatre de operă, conservatoare, filarmonici, școli de muzică etc. Nu este însă firesc faptul că în orașele mai mici nu găsești nici cea mai modestă instituție de acest fel. Credem că o analiză a- tentă, minuțioasă, ar evidenția necesitatea înființării unor școli muzicale și în orașele mai mici. în a- semenea orașe, o școală elementară de muzică nu poate fi decît binevenită, iar organizarea ei nu comportă probleme de nerezolvat.

aspecte negative, for- n-au arătat cum trebuie și desfășurată aceastăde la experiența unor

ca fiecare din aceste trei ședințe să dureze măcar două săptămîni. Cum adesea aceiași oameni au sarcini și în cadrul comisiei metodice, și al cabinetului metodic, și al cercului pedagogic etc., nu e de mirare că ei își rezolvă aceste sarcini prin referate în care copie sau compilează diferite lucrări.Formalismul existent astăzi în munca metodică din școli se dato- rește, după părerea noastră, și faptului că activitatea de îndrumare a muncii metodice nu a constat atît în a se arăta cum se efectuează o cercetare metodică, ci în a-i enumera și înmulți mereu sarcinile. Or, „îndrumarea" care se rezumă Ia înmulțirea necontenită a sarcinilor reflectă incapacitatea de a îmbrățișa un conținut și de a-i dezvolta, de a-1 rezolva pînă la capăt. Criticile la adresa muncii metodice, la rîndul lor, au surprins numeroase male, dar concepută activitate.Pornind școli din orașul Iași (de exemplu Liceul nr. 9 și Liceul nr. 6) noi am constatat că formalismul din munca metodică dispare cînd a- ceastă activitate este concepută ca reflex al necesității contemporane ca fiecare om. la locul său de muncă. să gindească asupra procedeelor folosite în vederea perfecționării propriei sale activități. Așa cum laboratorul unei uzine tinde la rezolvarea problemelor acesteia prin folosirea datelor științei și tehnicii contemporane, comisiile metodice. consiliile pedagogice etc. sînt chemate să ajute fiecărui învățător și profesor să descopere căile soe- cifice prin care își poate desăvîrși necontenit munca practică.Privită dintr-un asemenea unghi, munca metodică ar implica două feluri de sarcini. In primul rînd se desprind sarcinile curente: discutarea programelor și manualelor, planificarea calendaristică, informații teoretice, schimb de experiență. In al doilea rînd apar sarcini de cercetare științifică propriu zisă. Pină acum, în marea majo-
Din nou despre necesitatea

continuității in munca diriginților

Aș dori să aduc din nou în discuție o problemă care mi se pare deosebit de importantă în activitatea dirigintelui, în rezultatele activității lui mai ales. Este vorba de continuitatea muncii sale.în general, conducerile școlilor, ca și secțiile de învățămînt se străduiesc să asigure la majoritatea claselor diriginți stabili, care să le conducă în tot timpul școlarității. Nu este însă mai puțin adevărat că adesea, repartizarea diriginților făcindu-se la întîmpla- re, ei trebuie schimbați de Ia un an la altul, ceea ce, firește, aduce

școlarilor

S-ar putea lua în considerare și înființarea, in una din școlile din oraș, a unei catedre de muzică instrumentală ; o repartizare mai armonioasă. mai echilibrată a orelor prevăzute în planul de învățămînt ar permite, fără îndoială, integrarea predării unui instrument în școală.Pentru întărirea educației muzicale ar trebui ca Ministerul în- vățămîntului să doteze măcar una din școlile unui oraș cu instrumentele necesare organizării unei fanfare a elevilor. Binevenită ar fi și organizarea unui concurs național pentru formațiile instrumentale de elevi, cu forme și cerințe diferite pentru școli de muzică, licee și școli generale. Credem că ar suscita interes și inițierea unor cursuri muzicale pentru copii organizate de radioteleviziune. De multă atenție s-ar bucura o antologie adresată elevilor care să cuprindă secvențe din viața marilor compozitori și interpreți români și de peste hotare. Aceasta ar stimula desigur interesul copiilor pentru studiul instrumentelor muzicale.Firește că există și alte forme care, valorificate adecvat, i-ar face pe copii mai sensibili, mai receptivi la frumusețea muzicii. Datoria noastră este să le scoatem la lumină, să le dăm viață, să le îmbinăm armonios în vederea împlinirii culturii muzicale a tinerei generații Prof. VASILE C1OBANU metodist la Consiliul Organizației pionierilor din orașul Gheorghe Gheorghiu-Dej

munca metodică spre rezolvarea prima categorie,ritate a cazurilor a fost orientată sarcinilor din chiar dacă aceasta presupunea repetarea lor mecanică de la an la an. Cercetarea metodico-știînțifică a propriei munci, foarte sporadică, s-a redus în deobște la unele anchete. După părerea noastră, este absolut necesar ca în viitor activitatea metodică să fie orientată spre rezolvarea sarcinilor din a doua categorie. Ar fi foarte binevenit în acest scop un sprijin mai larg acordat școlilor din partea Institutului de științe pedagogice și a catedrelor de pedagogie.Cadrul prim de desfășurare a muncii metodice va continua să-l ofere, desigur, comisia metodică, dar socotim neapărat necesar ca aceasta să aibă anual una sau două teme de cercetare propriu-zisă. Temele cercetării, organizarea și durata acesteia nu pot fi prevăzute, desigur, prin regulamente și instrucțiuni. în această privință comisiile metodice trebuie să aibă libertate și răspundere deplină. Prevederea ca trimestrial să aibă loc o ședință a consiliului pedagogic. una a cabinetului metodic al școlii și cîte una pentru fiecare comisie metodică ni se pare cu totul arbitrară și generatoare de formalism.Celelalte forme — consiliul pedagogic, cercurile pedagogice, cabinetul metodic etc. — nu sînt, după noi. decît forme de îndrumare și valorificare a muncii comisiilor metodice.Fiind principala cale prin care un învățător sau un profesor își studiază in mod conștient și sistematic propria muncă și poate introduce realmente ceva nou în activitatea sa. munca metodică din școli necesită neapărat o îndrumare mult mai competentă decît pînă acum. De aceea, credem că în a- ceastă direcție trebuie orientate în primul rînd eforturile forurilor de specialitate.
I. ROMANlector la catedra de pedagogie Universitatea „Al. I. Cuza“-lași

prejudicii serioase bunului mers al procesului de învățămînt, calității și eficienței întregii munci instructiv-educative.într-adevăr, se știe că diriginții care se schimbă de la an la an nu reușesc decît în foarte mică măsură să cunoască colectivul de elevi, interesele și aspirațiile sale, și cu atît mai puțin particularitățile psiho-fizice individuale ale membrilor colectivului. Necunos- cîndu-i suficient, diriginții nu se pot apropia de ei, nu-i pot înțelege, nu pot interveni la timpul optim pentru a-i ajuta, nu pot să le asigure un sprijin real.Sînt de luat în considerare însă și alte cazuri, nu numai acelea în care diriginții sînt schimbați în fiecare an. Iată un asemenea caz: Timp de cîțiva ani un profesor este diriginte la o clasă oarecare. Apoi obiectul lui nu mai figurează în planul de învățămînt al clasei respective. Ce se întîmplă de obicei 7 Care dintre cele două argumente rămîne în picioare ? Cel al continuității muncii dirigintelui sau cel al predării ? în cele mai multe cazuri se renunță la continuitate. Ca urmare, clase conduse ani de-a rîndul de diriginți price- puți și destoinici care printr-o muncă asiduă au reușit să-și cunoască elevii, să-i organizeze și să-i educe într-un stil propriu, primesc diriginți noi tocmai cînd trebuie alcătuite fișele psiho-pedago- gice, cînd se cere încheiat bilanțul activității și al eforturilor comune, cînd urmează să se dea cele mai importante îndrumări pentru orientarea profesională, pentru viață. Nu afirmă nimeni că noii diriginți nu pot fi la fel de bine pregătiți, la fel de sîrguincioși și destoinici ca predecesorii lor. Ei sînt însă complet străini de viața colectivului. Cred de aceea că, deși apar împrejurări în care dirigintele nu mai poate preda la clasa sa, dacă a lucrat mai mulți ani cu colectivul acestei clase și s-a legat de el, poate rămîne în continuare în mijlocul elevilor lui.Renunțarea la principiul continuității, unul dintre principiile de bază ale activității instructiv-educative, vădește, după părerea mea, o orientare nejustă în soluționarea unor probleme de fond ale procesului muncii școlare. Poate că ar fi bine, de aceea, ca pentru evitarea fluctuației diriginților. la recrutarea pe lîngă bilitățile perioada de elevi.
lor să se aibă în vedere, celelalte criterii, și posi- fixării pe post pe toată școlarității unui colectiv

Prof. NICULINA GÎDIUȚĂCîmpulung-Argeș

In laboratorul de fizică nucleară al Universității din București.

PE MARGINEA STUDIULUI

PRIVIND DEZVOLTAREA

ÎNVĂȚĂMÎNTULUISUPERIOR

Perspedive noi in practica pedagogică
In complexul de măsuri referitoare la asigurarea unui personal didactic de înalt nivel științific, recentul studiu cu privire la dezvoltarea învățămintului superior acordă un loc important, precum era și de așteptat, practicii pedagogice a viitorilor profesori care vor preda la clasele V—XII.Pășind la catedră, tînărul absolvent de facultate trebuie să aibă siguranța omului bine pregătit profesional, bine orientat în problemele metodico-pedagogice de actualitate, capabil să evite greșelile, eșecurile, cu tot cortegiul lor de repercusiuni. Pînă în prezent pratiea pedagogică nu i-a asigurat pe deplin o asemenea pregătire. Se afirmă că neajunsurile existente în acest domeniu ar fi generate de volumul prea amplu al practicii pedagogice, cu cele două etape ale ei — de observație și de probă — și se propune renunțarea totală la una din etape (cea a practicii de probă, care ar urma să se efectueze abia după încadrarea in învățămînt, în perioada de stagiat). în ceea ce mă privește, consider că îmbunătățirea condițiilor în care se desfășoară în prezent practica pedagogică nu se poate realiza operand cu bisturiul, extirpînd total una din cele două etape ale ei și reducind întregul proces de instruire metodică doar la practica de observație. Renunțarea la etapa practicii de probă ar lăsa un gol primejdios în arsenalul metodic al tînărului profesor. Ar fi ca și cum am încredința unei persoane neinițiate volanul unui automobil, cerîn- du-i să-l conducă numai după ce a a învățat după carte și a „observat", manevrele unui șofer calificat. în mod cert un astfel de șofer amator ar constitui un pericol public. Dar oare tînărul absolvent de facultate care ar fi trimis să predea în fața clasei fără să fi experimentat munca de predare n-ar constitui un pericol la fel de mare pentru clasa respectivă ? Oare el trebuie să învețe practic a preda abia după numirea sa ca stagiar sau înainte de a i se încredința instruirea și educarea materialului uman ? După opinia mea înlăturarea practicii de probă constituie un risc deosebit de periculos, ce se poate solda cu rebuturi ireparabile.Socotesc că practica pedagogică a viitorilor profesori ar trebui să cuprindă, in primul rînd, o practică de inițiere, realizată în cadrul facultății, cu două e- tape : a) etapa de observație și b) etapa de probă. Ar urma, în al doilea rind, practica de consolidare. postuniversitară (etapa de stagiat), care se încheie prin susținerea examenului de definitivat.Fiecare din aceste etape implică probleme serioase, care cer soluții noi, îndrăznețe, de perspectivă. De exemplu, o problemă esențială în practica de inițiere, despre care studiul nu amintește nimic, este : unde și sub conducerea cui trebuie să se desfășoare etapa observației? N-ar fi lipsit de interes să se studieze formele de muncă în fostele se- minarii pedagogice care, la timpul lor, au dat cadre didactice de prestigiu, cu o valoroasă calificare profesională. Poate fi luată în considerare și propunerea făcută în presa pedagogică cu privire la înființarea unor școli de aplicație în care să se realizeze întreaga practică de inițiere (și etapa observației și cea de probă). Esențial este ca aceste 

școli să fie dotate cu utilaj modern, cu tot ce produce astăzi tehnica didactică și să fie încadrate cu metodiști valoroși (profesori emeriți, profesori care au obținut gradul I etc.)Spre a se asigura caracterul multilateral al practicii pedagogice, consider că trebuie să se folosească cele mai variate căi: sisteme de lecții realizate la nivelul impus de condițiile modernizării procesului de învățămînt, acțiuni în afara clasei, acțiuni social-culturale etc. Acolo unde este necesară și cunoașterea muncii pe terenul agricol (de exemplu la facultățile de științe naturale și științe agricole), se impune colaborarea permanentă cu o școală sătească, în cadrul căreia va trebui să se desfășoare o parte din practică. Apoi, întru- cît numeroși absolvenți ai facultăților de 5 ani sînt încadrați că profesori stagiari la școlile generale fără ca ei să fie ini- țiați în specificul muncii cu elevii mai mici, mă gîndesc și la oportunitatea participării lor. în perioada practicii de inițiere, la cîteva lecții model ținute cu elevii claselor V-VIII.Cînd trebuie să înceapă practica de inițiere ? Ideal ar fi ca etapa de observație să înceapă abia după studiul disciplinelor pedagogice. inclusiv metodica predării obiectului respectiv. A- ceasta ar asigura studenților condiții optime de a urmării, interpreta și analiza în mod conștient diversele aspecte metodice care apar în cadrul predării, înlătu- rîndu-se astfel empirismul și simplismul ce se mai remarcă la unii practicanți.înființarea unor școli de aplicație cu mai multe clase paralele, eșalonarea practicii pe o perioadă mai mare de timp și repartizarea studenților pe grupe mai restrinse ar face posibilă și desfășurarea în condiții superioare a practicii de probă, eliminindu- se unele neajunsuri semnalate în prezent. Ar fi util ca admiterea studenților la etapa de probă să fie precedată de un seminar recapitulativ cu privire la problemele metodologice ridicate în predarea lecțiilor. Aceasta i-ar determina pe studenti să revadă cu atenție problemele respective, iar munca lor directă, de predare s-ar solda cu rezultate mai valoroase.Practica de probă cere ca studenții să predea lecții de tipuri
în selecția studenților 

să se țină seama de aptitudini
O scrisoare sosită din Pitești și semnată de mai mulți profesori. printre care E. Mușat, Gh. Mușat, I. Șerbănescu, se ridică împotriva luării în considerare, la intrarea în facultate, a mediei obținute la examenul de bacalaureat.„Se întîmplă uneori — observă autorii scrisorii — ca absolvenți, ai liceului, destul de bine pregătiți, să obțină, din diferite cauze, note mici la examenul de bacalaureat, iar alții, cu o pregătire nu atît de bună, note mai mari. Notările se fac diferit și de la o comisie la alta, în func

diferite la clase diferite, să or-* ganizeze ore de dirigenție etc. în ultima parte ar trebui să sa treacă și la o formă superioară de pregătire metodică : practica de o zi (sau două), în cadrul căreia fiecare student să predea 3—4 lecții, așa încît să vadă cura se reflectă condițiile diferențiate de predare asupra calității și rezultatelor lecției și, mai ales, să se familiarizeze cu stilul muncii sale viitoare, ca profesor stagiar.Consider că practica de consolidare, postuniversitară, este extrem de utilă pentru ridicarea măiestriei pedagogice a tinerilor profesori, pentru a-i feri de plafonare, de șablonizare și rutină. In această etapă, de stagiat, ar fi necesar ca unele cadre cu experiență didactică, animatori ai noului în procesul de învățămînt, să devină mentori ai colegilor lor începători, îndrumîndu-le munca în mod constant și organizat. Firește că rolul esențial în această perioadă va reveni centrului me- todico-didactic regional, cu condiția ca acesta să dispună de suficiente cadre de prestigiu, spre a cuprinde pe toți profesorii stagiari. Pentru a facilita munca de îndrumare și control a centrului metodico-didactic regional ar fi utilă și o colaborare stabilă între centrul metodico-didactic, catedrele de pedagogie și de metodică din cadrul universităților și institutelor pedagogice de 3 ani. Tot în acest scop s-ar putea organiza periodic, în centrele de raion sau regiune," unele consultații metodice pentru prQfe- sorii stagiari, și s-ar putea edita pentru ei scrisori metodice. Va trebui de asemenea să fie stimulată participarea efectivă a profesorilor stagiari la sesiunile de comunicări științifice raionale și regionale. în fine, comisiile metodice din cadrul școlilor, ca și cercurile pedagogice, vor trebui să-și orienteze planurile lor de muncă și în funcție de problemele ridicate de activitatea profesorilor stagiari.Organizînd practica pedagogică pe o bază materială modernă și în condițiile unei gradări judicioase a independenței viitorilor profesori pe parcursul „uceniciei" didactice putem asigura școlii cadre de nădejde, care să corespundă rolului-cheie ce li se a- tribuie în educare omului contemporan.Lector univ. GHEORGHE CREP Timișoara

ție de gradul de exigență al profesorilor examinatori.Noi sîntem de părere că numai selecția care are la bază un criteriu uijic — cunoștințele dovedite în fața comisiei de admitere — dă examenului de admitere în facultate adevărata lui valoare. De aceea susținem cu toată tăria ca la admiterea în facultăți să nu se mai țină seama și de media de la bacalaureat. Ar fi o măsură cu totul dreaptă, care ar contribui ca în facultăți să poată pătrunde can- didații cei mai bine pregătiți, și în selecția lor să se țină seama de aptitudini.
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lor pe stadioane. 
Fotograful i-a sur
prins intr-un mo
ment semnificativ: 
scurta „încălzire" 
dinaintea con
cursului.

I

Marți 5 septembrie a.c., 
Sfatul popular al raionului 1 
Mai din Capitală a analizat, 
in cadrul sesiunii sale, activi
tatea desfășurată in domeniul 
învățămintului. în fața depu- 
taților au fost prezentate rea
lizările obținute în anul școlar 
trecut în procesul instructiv- 
educativ, condițiile în care se 
deschide noul an școlar și 
sarcinile ce vor trebui îndepli
nite în decursul acestuia.

Numeroși participant la 
dezbateri au vorbit despre a- 
sigurarea bazei materiale a 
școlilor, despre întărirea mun
cii educative, despre dezvol
tarea legăturii între școală și 
familie, subliniind contribuția 
pe care o pot aduce deputății 
în toate aceste domenii.

• STIIR.il •
Colecțiile Muzeului pedagogic cuprind mărturii valoroase despre trecutul școlii și gîn- dirii pedagogice românești și ilustrează, prin aspecte grăitoare, dezvoltarea continuă a învățămintului.Muzeul are, astfel, colecții de literatură pedagogică, de material didactic, o colecție de artă și numismatică, alta de manuale școlare, o fototecă. O deosebită valoare prezintă fondul arhivistic al muzeului, care cuprinde peste 2 000 de documente școlare și manuscrise (atestate, certificate, scrisori, memorii, programe școlare, lucrări ale cadrelor didactice etc.).Filiala din Iași a Societății de științe fizice și chimice organizează, între 8 și 10 sep

tembrie a.c., o consfătuire cu profesorii de fizică și de chimie din întreaga tară.în cadrul acestei consfătuiri vor fi prezentate comunicările „Unele aspecte ale teoriei, reacțiilor chimice în fază gazoasă", de prof. dr. I.A. Schneider, „Echilibrul chimic și noțiuni de cinetică chimică", de prof, univ. V. Matei și alții, „Particule elementare și modele nucleare", de prof. Pamfilie Măria și alții, „Nucleul atomic, modele nucleare", de Dorel Bucurescu, cercetător la I.F.A., „Principii ce stau la baza elaborării manualelor de fizică și chimie la clasa a XI-a“, de prof, dr. docent C.D. Nenițescu și N. Stănesou.

Sport și drumeție
Ultima săptărnînă de va- 

canță... Reconfortați, să
nătoși, copiii se pregătesc 
și ei acum, ca și profe
sorii lor, pentru reluarea 
cursurilor. In anul școlar 
care începe va stărui insă 
îndelung amintirea acti
vităților din lunile de 
vară, printre care un loc 
de frunte l-au ocupat ac- ... 
tivitățile sportive.

în raionul Dorohoi, de 
exerftplu, s-au organizat 
numeroase întreceri spor
tive între detașamente, 
pe unități și intre unități
le de pionieri.

Au avut loc, de aseme
nea, concursuri dotate cu 
„Cupa pionierilor", jocuri 
sportive, ca și întîlniri pe 
ramuri de sport cu elevi 
din alte locuri ale țării ca
re au venit să cunoască, in 
cadrul acțiunilor turistice 
de vacanță, frumusețile și 
bogățiile raionului Doro
hoi.

•
La Satu-Mare — ne 

scriu tovarășii Ovidiu 
SuciU și Ștefan Vida — 
a fost organizată -și in 
cursul acestei vacanțe a 
întrecere de fotbal des
tinată elevilor din școlile

generale și dotată cu „Cu
pa ziarelor locale". între
cerea, organizată la ini
țiativa ziarelor „Drapelul 
roșu" și „Dolgozo Nep“, 
a stîrnit un mare entu
ziasm nu numai in rindul 
elevilor, dar și in cel ■ al 
părinților și profesorilor.

Desfășurarea acestei 
ediții (a II-a) a competi
ției dotate cu „Cupa zia
relor locale" a luat sfirșit 
de curînd, după două luni 
de dispute aprige in jurul 
balonului rotund. Trofeul 
celei, de a doua ediții a 
revenit echipei Școlii ge
nerale nr. 8, care „a tre
cut greu" de cea de a 
doua finalistă — Școala 
generală nr. 1 (scor 2—1). 
Pe stadionul orașului, 
intr-un cadru festiv, au 
fost decernate diplome și 
premii mai multor echipe 
care s-au dovedit a fi 
constante in puterea de 
luptă și in disciplină.

Competiția de fotbal 
dotată cu „Cupa ziarelor 
locale" tinde să devină, 
in orașul Satu-Mare, o 
adevărată tradiție.

Tinerii turiști din raio
nul Rimnicu-Sărat au 
dispus in această vacanță

de condiții bune pentru 
organizarea excursiilor pe 
meleagurile natale. în- 
tr-un peisaj de o rară 
frumusețe, la jumătatea 
distanței dintre satul 
Neculele .și stâncile „Pie
trele Fetei", descrise in 
„România pitorească" a 
lui Vlahuță, se ridică clă
direa unei școli generale. 
Aici, după cum ne scrie 
profesorul Gheorghe Mi- lea a fost amplgsat un 
punct turistic la care au 
venit in mod organizat, în 
serii de cite 4 zile, pio
nieri și școlari din raion.

Amenajat inițial pen
tru a fi frecventat in 
cursul vacanței de 1 000 
de copii, ca urmare a so
licitărilor din partea a- 
cestora punctul turistic 
și-a extins capacitatea de 
cazare, creîndu-se posi
bilitatea ca numărul celor 
ce îl frecventează să a- 
jungă la 1 600 copii.

De la acest punct tu
ristic copiii, insoțiți de 
cadre didactice și avind 
ca ghizi pe pionierii din 
comuna Neculele, au făcut 
excursii pe muntele Pia
tra, la virful Muntiorul 
din coastele căruia izvo
răște Milcovul etc. As
censiunea pe acești munți 
răsplătește din plin efor

tul făcut prin priveliștea 
minunată ce se deschide 
în fața ochilor. La popa
suri, în poieni sau lingă 
izvoare, copiii au partici
pat la jocuri, concursuri 
etc.

Elevii Școlii sportive 
nr. 3 din Capitală, aflați 
în timpul vacanței în ta
berele sportive din Efo
rie Sud, Odorhei sau 
Brașov, au susținut câ
teva meciuri amicale de 
handbal cu colegii lor din 
alte orașe ale țării. Ei 
și-au dovedit buna pre
gătire învingînd echipele 
celor din Tg. Mureș, Odor
hei și Craiova. Au tre
buit să cedeze numai in 
fața celor din Timișoara.

Cu această ocazie, in 
urma trialului făcut, au 
fost selecționați pentru 
lotul republican de ju
niori (handbal și baschet) 
patru elevi de la Școala 
sportivă de elevi nr. 3. 
Fiind vorba de o școală 
„tinără", rezultatul este 
destul de bun.

•
Deosebit de rodnică a 

fost activitatea desfășu
rată in vacanță de elevii

Școlii sportive nr. 1 din 
București. Echipa de 
handbal feminin a ocu
pat locul I la campiona
tul școlilor sportive și 
locul II la categoria ju
nioare I in cadrul cam
pionatelor republicane. 
La canotaj, la finala cam
pionatelor republicane de 
juniori de la Snagov, ele
vii școlii au obținut două 
titluri de campioni repu
blicani si locul I la ca
tegoria juniori II: schiff 
4 — 1 rame și schiff 4 + 1 
vîsle.

Școala sportivă nr. 1 
a avut ți misiunea plă
cută, dar totodată plină 
de răspundere, de a or
ganiza turneul de hand
bal al unor echipe de 
elevi sportivi din Re
publica Federală a Ger
maniei. Profesorii și ele
vii ei și-au îndeplinit foar
te bine îndatoririle de 
gazde, lucru subliniat și 
de oaspeți.

în prezent, reintorși 
din tabere de la munte 
ori de la mare, elevii 
școiSor sportive au și in
cert pregătirile in ca
dru! bazelor din școli in 
vederea participării la 
primele întreceri din :oa-n»a aceasta.
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TRUSTUL I CONSTRUCȚII MONTAJ BUCUREȘTI

București, Calea Victoriei 91—93
Pregătește muncitori calificați prin ucenicie la locul 

de muncă în meseriile :

— zidar — durata 2 ani
— dulgher — durata 2 ani
— betonist — durata 2 ani
— montator prefabricate — durata 3 ani
— strungar — durata 3 ani
— sudor — durata 3 aniSe primesc candidați in vîrstă de 15—18 ani- absolvenți a 7 și 8 clase. Ucenicii vor face, în fiecare an de studii, 3 luni de pregătire teoretică la școlile profesionale, iar în restul timpului pregătire practică pe șantiere.In timpul pregătirii practice și teoretice ucenicii vor beneficia de următoarele avantaje :— o indemnizație lunară diferențiată pe ani de studii;— echipament și materiale de protecție pentru perioa- . da pregătirii practice ;— întreținere gratuită (cazare și masă) pentru perioa- da pregătirii teoretice;— manuale și rechizite școlare pentru perioada pregătirii teoretice;La terminarea școlarizării ei vor primi certificatul de muncitor calificat și diploma de absolvire care le vor conferi drepturi egale cu drepturile absolvenților școlilor profesionale cursuri de zi (reducerea stagiilor de promovare la categoria de încadrare tarifară superioară, dreptul de a urma școala tehnică de maiștri etc.).înscrierile se fac la Trustul 1 Construcții, Biroul Pregătirii cadrelor, pe baza următoarelor acte :— certificat de naștere (copie certificată de solicitant);— certificat de absolvire a școlii generale;— certificat medical.Concursul de admitere va avea loc în ziua de 20.IX 1967 și se va desfășura în același mod ca și concursul pentru învațămîntul profesional (probe scrise și probe orale la limba română și matematică, cu subiecte din materia claselor V—VIII).

,,Stațiuni balneare și climaterice

din România44—Ghid

JT Adeseori, cînd ne gîndim la (■ excursiile pe care le vom întreprinde cu elevii în stațiunile pitorești ale patriei sau cînd vrem I să stabilim un itinerar de concediu pentru noi înșine, simțim ne- i voia unui instrument de orientare complex, amănunțit și precis, a unui ghid care să nu se rezume Ia a relata doar coordonatele geo- i grafice ale unor puncte turistice, i. ci să ne dea o imagine cît mai I completă a acestora. Vrem să știm, înainte de a yedea o localitate, 

care este obîrșia ei, ce rezerve de frumuseți se află ascunse acolo, cum sini împrejurimile, care sint căile de acces etc. Și vrem să știm cu atît mai mult cu cît șintem profesori și avem datoria să răspundem curiozității și dorinței de a ști a elevilor noștri.Lucrarea „Stațiuni balneare și climaterice din România" al cărei autor este Costin Ștefănescu, reprezintă un astfel de util instrument. însemnările adunate din numeroase călătorii în filele acestei detaliate, interesante și calde descrieri ale frumuseților naturale ale țării devin și pentru noi ceea ce sînt și pentru autor, după cum el însuși o mărturisește : „un prețios izvor de învățăminte". „înainte de a porni la drum — scrie Costin Ștefănescu — de fiecare dată, cu harta desfășurată între cîte un braț de cărți și caiete cu însemnări, m-am străduit să aflu cît mai multe din comorile de frumusețe și învățătură ce urma să le străbat, pentru că drumeția este ea însăși o mare și înțeleaptă carte de învățătură, care începe prin a iubi cele văzute și nu se sfîrșește niciodată".Imaginea locurilor pe care le parcurgem alături de autor se reconstituie, de-a lungul filelor cărții ■ca și în multiplele și riguroasele hărți pe care le prezintă, după criteriul filiației turistice, peste delimitările administrative, grupate în zone mai ușor de străbătut și de cercetat. Drumeții -porniți să cunoască plaiurile țării găsesc astfel, aici, o călăuză care îi conduce pe drumurile cele mai frumoase către tot ce se cere văzut în raza diferitelor stațiuni balneare și climaterice. Iar informația cuprinde 0 întreagă diversitate de fațete din 

care nu lipsesc datele istorice, referirile Ia structura geologică și caracteristicile de relief și climatice, amănuntele privind Eera ș: fauna, traseele turistice. monumentele de cultură și chiar indicațiile terapeutice.Capitolul „Valea Oltului De la Cozîa Ia Rm_ Vîlcea)*. de pildă, ne vorbește despre săpăturile arheologice de la Baia de A-amâ ți Po- lovraci. care au scos la iveală urme ale unui important centru de viată a omului primitiv, din epoca pa- leolitică. Și. după cum se pare, o dată stabiliți aici oamenii n-au mai părăsit aceste locuri. Intr-adevăr. ni se arată că la Poiovraci au fost descoperite urme ale unei cetăți dacice și ale unui mare cimitir dacic, că ia poalele munților se găseau zeci de cetăți și de in- tărituri ridicate de daci.Privind valea Prahovei, autorul descrie „uimitoarea fortăreață de piatră a Bucegilor*, „nesfirșîta oștire a pădurilor pornită să cucerească înălțimile-, colinele acoperite cu păduri de fag. scorușii și trandafirii de munte, molizii, brazii și tisele, tufărișurile de jne- peni și arini de munte, de ienu- peri pitici, afini și merlșori. ca și pajiștile policrome acoperite de păiuș roșu, de ghiocei și toporași. degetăruși și brândușe de primăvară, de garofițe albe, liliachii sau roșii, de primule violete sau galbene. Cu sensibilitatea poetului.
,,Reprezentantele 

diplomatice ale
Volumul I al culegerii de studii „Reprezentanțele diplomatice ale României", apărut de curînd în Editura politică și prefațat de Mircea Malița. se deschide cu un studiu intitulat „Recunoașterea independenței de stat a României. Stabilirea relațiilor diplomatice eu țările europene", în care se scoate în evidență lupta diplomației românești pentru cucerirea independenței de stat și rolul pe care l-au avut în această luptă primele misiuni diplomatice create de țara noastră.Celelalte studii se ocupă. în con- $ 

dar si eu grija pentru detalii a acrului de știință, autorul descrie 
și home de viețuitoare care populează ncest splendid peisaj : ursul cu mersul grav și tăcut, lupul care 
adulmecă prin hățișuri, tisul mlă- d..nda-.se printre crengile înalte, veverița cea iute în sărituri, capra neagră s: cerbul cu mindra-i po- ccabă de coarne ramificate, mistrețul mereu flămind, cocoși de munte, serunci și gaițe, cinteze și cx>:lrlii. sute de specii de cărăbuși și fluturi.Această carte portabilă, cu o plăcută înfățișare grafică, ne învață totodată cum să ajungem, de pildă, de ia Vatra Dornei, pe o potecă nemarcată care trece prin Enete și păduri, doar într-o jumătate de zi. pe Dealul Negru, sau cum să trecem de la Lacul Roșu pe muntele Suhardul Mic, pe muntele Ucigașul sau pe muntele Hâșmasul Mare, ne face cunoscute citeva din cele mai frumoase legende despre locuri și oameni, ne înfățișează comorile de artă și cultură '■..•prinse în muzeele și casele memoriale de la Cîmpina, de la Neamț, de la mînăstirile din Nordul Moldovei etc.Utilă pentru toate categoriile de cititori care au îndrăgit călătoriile pe meleagurile țării, această carte este mai cu seamă de folos celor ce îi învață pe alții să le îndrăgească. O. B.

României44
tinuare, de înființarea misiunilor diplomatice ale României la Cons- tantinopol, Paris, Belgrad, Roma, Viena, Petersburg, Berlin, Bruxelles. Haga, Atena, Sofia, Londra, Cairo și Washington.Analizînd relațiile bilaterale cu țările în care s-au creat primele misiuni diplomatice ale României, lucrarea dă o imagine asupra principalelor coordonate ale politicii externe românești în a doua jumătate a secolului al XIX-lea. Ea este prin aceasta, de un deosebit interes pentru profesorii de istorie.
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întreprinderea Industrială Raională Sibiu

Strada Abatorului Nr. 2, tel. 13797

Livrează pe bază de comandă :

— Saltele cu scamă lină. u
— Perne cu scamă lină.

______ _ ______ _______  ..„I.,,..- .......... o.- ■ ... V

— 'Jaluzele pentru ferestre din material ț 
plastic..

*— Jaluzele pentru ferestre cu sîrmă lemn < ' 
(pentru rulouri).

— Riloge pentru ferestre, cu cirlige din
material plastic, care nu fac sgomot la 
manipularea perdelei. ;

CENTENAR
1867-1967Liceul pedagogic din Cîmpulung-Mușcel reamintește foștilor profesori și absolvenți ai școlii că la data de 8 octombrie 1967 școala își va sărbători centenarul. Aceștia sînt rugați să comunice participarea și numărul de persoțne cu care participă.

NOU O NOU o NOU o NOU ECONOMISIȚI TIMP ȘI BANI O simplă carte poștală adresată secției „COMERȚUL PRIN COLETARIE" a cooperației de consum, str. sergent Nuțu Ion 8—12, raionul V. I. Lenin București și.....__ PRIMIȚI LA DOMICILIU prin COLET POȘTAL mărfurile solicitate. PLATA se face la primirea coletului.

La cerere vi se trimite GRATUIT lista mărfurilor care se pot 
expedia la domiciliu

JtEDACȚIA ȘI ADMINISTRAȚIA : București, Piața Scînteii nr. 1, Telefon 17.60.20. Abonamentele se fac la oficiile poștale, factorii poștali și la difuzorii din unitățile de fnvățămint. Tiparul : Combinatul Poligrafic Casa Scînteii. 40 13J
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